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DARJA GROZNIK: Dober dan. Z današnjim dnem Slovenija končuje 6 mesečno predsedovanje 
Evropski uniji. Ta izziv, čast, priložnost, naloga, kakorkoli že to opredelimo, je bila Sloveniji naložena 
oziroma zaupana kot prvi med novinkami iz širitvenega vala, maja 2004. Nedvomno gre za najbolj 
zahtevno mednarodno vlogo Slovenije doslej. Ob koncu predsedovanja smo v Studio ob 17h povabili 
premierja ter predsedujočega Evropskemu svetu Janeza Janšo. Dober dan.  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Dober dan. Lep pozdrav.  
 
DARJA GROZNIK: Na slovesnosti v Novi Gorici je danes vodja slovenske diplomacije Dimitrij Rupel 
predsedovanje predal francoskemu kolegu Bernardu Kouchnerju. Je to zaključek ali bo v teh dneh še 
kakšna primopredaja, še kakšno srečanje? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Formalno smo primopredajo na najvišji ravni na nek način 
naredili na zadnjem Evropskem svetu, 20. junija. Zdaj se vrstijo še razne primopredaje na ravni različnih 
formacij svetov oziroma ministrov. Danes ob polnoči tudi povsem formalno predsedovanje prevzame 
Francija in Slovenija si bo oddahnila.  
 
DARJA GROZNIK: Znane so francoske prednostne naloge. Naj na kratko ponovim: emigracijska 
politika, podnebne spremembe in energetika, obrambna in kmetijska politika. Tudi Slovenija si je 
začrtala prednostne naloge. Zdaj je čas za ocene. Ena takih je, da je Slovenija organizacijsko dobro 
izpeljala predsedovanje. Kakšna je vaša predvsem vsebinska strnjena ocena? O različnih podrobnostih 
bova govorila kasneje. Kakšna je taka splošna ocena? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Najprej čestitke vsem, ki so se ukvarjali z logistiko in 
organizacijo. To je bil zelo zahteven projekt. Verjetno najzahtevnejši od nastanka Slovenije oziroma od 
organiziranja nove slovenske države. Jaz sem se ukvarjal z vsebino, tako da za organizacijske uspehe 
nimam kakšnih velikih zaslug. Kar se vsebine tiče, smo se ukvarjali s petimi prioritetami, ki smo jih 
določili in so bile usklajene tudi znotraj tria - se pravi z Nemčijo in Portugalsko - v 18 mesečnem 
programu. Ukvarjali smo se tudi z izzivi, ki so prišli na mizo vmes. Teh je bilo zelo veliko. Na koncu tudi 
presenečenje v obliki negativnega referenduma na Irskem. Zadnji Evropski svet je bil v bistvu krizni 
sestanek, kakršnih je v Evropski uniji morda nekaj na 10 let, morda dva ali trije. To je bil v bistvu največji 
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izziv, ker gre za kombinacijo organizacije, ko je bilo treba improvizirati in vsebine, kjer je bilo treba 
pripraviti nekatere rešitve, jih uskladiti in poskrbeti, da so se na koncu s temi vsi strinjali.  
 
Kar se tiče prioritet, ki smo jih načrtovali vnaprej, mislim, da smo dosegli tisto, kar smo načrtovali. 
Ponekod tudi nekaj več. Vedno je seveda vprašanje ali bi se dalo v 6 mesecih temu še kaj dodati. V 
kolikor bi Slovenija predsedovala ponovno naslednje leto, bi natančno vedeli tudi kje so kakšne bližnjice, 
ki jih spoznaš takrat, ko si v gozdu, ne prej. Dokler na stvari gledaš od daleč, bi morda temu še lahko kaj 
dodali. Vendar najbrž nismo mi tisti, ki smo najbolj objektivni pri teh ocenah. Objektivni so tisti, ki lahko 
primerjajo naše predsedovanje s predsedovanjem drugih držav in ti izrekajo relativno ugodne ocene. Še 
posebej glede na to, da decembra, ko je Evropska unija skušala uskladiti pogled in praktično ravnanje - 
glede na to, kar se je napovedovalo na Zahodnem Balkanu, še posebej na Kosovu - ni bilo nikogar, ki 
ne bi imel neke besede ali izraza razumevanja za ta izziv. Zdaj, junija, ni bilo nikogar, ki ne bi priznal, da 
je Slovenija na nek način zadevo uravnoteženo speljala, tako da imamo regijo bolj stabilno. Evropska 
unija je dokazala v tem času, s konkretnimi koraki, da ni ne na strani enega, ne drugega, da ni podprla 
Kosova proti Srbiji ali Srbijo proti Kosovu, ampak da obe državi vidimo v evropski perspektivi in smo v to 
smer naredili tudi nekaj zelo velikih korakov.  
 
Sprejetih je bilo - v času našega predsedovanja - vrsta zakonodajnih aktov oziroma evropskih direktiv, ki 
bodo imele zelo pomembne posledice na življenje vsakega izmed nas, vendar se tega v tem trenutku ne 
zavedamo. Tudi te zadeve je težko razložiti. Recimo dogovor o Galileju, to je evropski satelitski sistem - 
ko bomo čez nekaj let lahko dejansko tudi pri nas plačevali cestnino glede na prevožene kilometre, bo 
to omogočil Galilejo. Zelo praktična rešitev. Potem direktiva o delovnem času. Ta je ne toliko 
pomembna za nas, ampak za številne delavce v drugih evropskih državah. Recimo v bolj liberalnih je 
zdaj najvišja omejitev dela 48 ur na teden, prej je bila nekje do 78 ur. Zelo pomemben dosežek na čelu 
socialne države ali evropskega socialnega modela, ki na nek način tudi ni bil tako razumljen pri nas, 
čeprav gre za velik korak naprej. Ali lastniško ločevanje energetskih podjetij, kjer smo dosegli korak 
naprej oziroma kompromis, ki se je prej ustavljal dve leti. Zdaj ne bo več možno imeti v okviru istega 
lastnika in iste uprave podjetij za proizvodnjo in za prenos energije, kar bo dolgoročno vplivalo na 
cenejšo energijo v Evropi. Se pravi, da se bo to poznalo na naših položnicah. In seveda okoljsko 
energetski paket, kjer smo uskladili časovnico, kar je ena od najtežjih dilem znotraj celotnega paketa in 
tudi temeljne principe. Franciji, ki bo zdaj dokončevala to delo, ostane, da po tem časovnem načrtu, ki je 
že narejen in v skladu s temi principi, oblikuje konkretne rešitve, kar je bistveno lažje potem, ko imaš 
neko usmeritev.  
 
Skratka, bilo je zelo veliko premikov na nivoju, ki ni bil tako opazen, na nivoju različnih formacij Sveta 
Evropske unije, ki so jih vodili ministrice in ministri slovenske vlade. Včasih se o kakšni sestavi niti ni 
poročalo, čeprav je sprejemala odločitve, ki bodo, kot sem prej dejal, vplivale na naše življenje v 
prihodnje.  
 
DARJA GROZNIK: Niste omenili - vsaj vsi priznavajo Sloveniji uspeh, čeprav je bil nekako pričakovan v 
tem času -  začetek pogajanj o strateškem partnerstvu med Evropsko unijo in Rusijo kot osnovi za 
sodelovanje med obema velesilama. Je to tisti najpomembnejši dogodek, ki bi ga recimo podčrtali po 6 
mesecih? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Ne, takih najpomembnejših dogodkov je najmanj toliko, kot je 
bilo sej svetov in teh je bilo 33 formalnih, 15 neformalnih. Na vsaki od teh sej se je sprejela kakšna 
odločitev, ki je izjemno pomembna. Izdvojiti eno od teh in jo zdaj vrednotiti je - po mojem mnenju - 
krivično, ker vsaka na svojem področju predstavlja dosežek naprej. Tudi to, da smo po dveh letih 
uskladili pogajalski okvir za nov strateški sporazum z Rusko federacijo, je seveda uspeh, vendar ta 
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uspeh ni bil dosežen samo v času slovenskega predsedovanja. Štiri prejšnja predsedstva so se trudila, 
strla marsikateri oreh, vendar se je vedno zataknilo. Nihče ni temu posvetil še tisto zadnjo kapljo 
energije, da se prebija led. Mi smo to naredili. Na nek način smo se zarekli, da bomo do konca junija, ko 
bo vrh Evropska unija - Ruska federacija, ta okvir uskladili. Za to je bilo treba samo predsednika litovske 
vlade poklicati neštetokrat, ker je šlo za njihove probleme, ki so tudi evropski problemi. Naš zunanji 
minister je za to obiskal Gruzijo, kjer smo tudi neke zadeve reševali, ki niso bile neposredno povezane s 
sporazumom oziroma s tem pogajalskim okvirjem, so pa bile povezane s stališči nekaterih držav in 
njihovim soglasjem. Se pravi, zelo kompleksna zadeva in po eni strani ... 
 
DARJA GROZNIK: Francozi celo napovedujejo dokončanje tega procesa v času njihovega 
predsedovanja, kar je po številnih komentarjih preuranjeno. 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: To bo šlo zelo težko. Po moji oceni rabimo najmanj eno leto, 
tudi po teh dilemah, ki smo jih odpirali v Sibiriji, v Hantimansisku z rusko delegacijo. Računam, da bo 
potrebno najmanj eno leto. Če bomo v enem letu končali pogajanja in podpisali nov sporazum, bo to 
zelo velik uspeh. Iluzorno je misliti, da lahko s partnerjem - kjer je treba dejansko uskladiti mnogo težkih 
stvari - to naredimo prej, kot smo bili sposobni uskladiti okvir za pogajanje znotraj Evropske unije. Dve 
leti smo za to potrebovali.  
 
DARJA GROZNIK: Zdaj je očitno tudi konec ugibanj, plinovod Južni tok, ki ga bo gradil Gasprom bo šel 
skozi slovensko ozemlje. Sporazum bo, po napovedih, podpisan že 15. julija. Po tem plinovodu naj bi 
letno Evropo priteklo 30 milijard kubičnih metrov plina. Si je Slovenija na najvišjem nivoju že izborila 
kakšne ugodnosti glede dobave, cene zemeljskega plina? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Kolikor bo šel en del kraka Južnega kraka skozi Slovenijo, 
potem bo to Sloveniji prineslo ugodnosti. Glede na to, da se zdaj pogajamo, ne morem reči, da smo že 
na cilju. Lahko tudi ne pridemo skupaj, ker Slovenija ima nekatere okoljske in tudi druge standarde, ki so 
višji od nekaterih držav, tudi članic Evropske unije, ki so že podpisale ta sporazum. Mi okoljske 
zakonodaje ne bomo menjali zaradi tega plinovoda, kakorkoli je pomemben. To se pravi, težimo k 
sporazumu, ki bo upošteval te naše okvirje. Če bomo prišli skupaj, bo to za Slovenijo pomenilo dobavo 
plina. To je energent, ki ga naša industrija in tudi gospodinjstva potrebujejo. To bo dolgoročno varna 
dobava. Sloveniji bo to prineslo določene prihodke - glede na to, da bo šlo za mešano družbo - od 
samega tranzita. Tudi, ko gre za nek strateški pomen, gledano z vidika energetike, bo to Sloveniji nekaj 
dodalo. Ravno včeraj sem se z avstrijskim kanclerjem Alfredom Gusenbauerjem pogovarjal na Dunaju o 
tem vprašanju, glede na to, da je ena trasa možna tudi čez Avstrijo. Avstrija je na približno enakem 
stališču - v kolikor se bodo uskladili, bo šel en krak za Zahodno Evropo preko Avstrije, en krak za 
Severno Italijo in naprej preko Slovenije.  
 
DARJA GROZNIK: Torej zagotavljate, da bo slovensko okolje dovolj zavarovano, če bo prišlo do 
graditve tega plinovoda? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Zagotovo. Saj mi že imamo trase plinovodov, mi že 
uporabljamo ta energent in ni bilo nobenih problemov doslej. Vendar je potrebno upoštevati standarde, 
ki jih imamo, kar seveda pomeni tudi nekoliko dražjo gradnjo. Morda tudi daljše postopke. Vendar je to 
cena, ki jo je potrebno plačati za trajnostni razvoj. Ne moremo videti samo nekih kapitalskih dobičkov ali 
energetskih koristi. Treba je gledati tudi na okolje.  
 
DARJA GROZNIK: Država, ki vodi predsedovanje ima prednostne naloge. Nekaj seveda podeduje od 
predhodnic, nekatere zadeve začne in jih nato dokončajo druge države, ki prevzemajo predsedovanje. 
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Omenili ste že ta znameniti Irski ne. O tem smo že veliko govorili, tudi v Studiu ob 17h. Ali je to politična 
zaušnica Evropski uniji ali ne? Kakorkoli že, to bo zaznamovalo ta čas, to slovensko predsedovanje. 
Zanimiv pa je podatek evro barometra, da Irci pravzaprav so prepričani, da je članstvo v Evropski uniji 
koristno, vendarle so glasovali proti. Ob tej referendumski volji se je zastavila cela kopica drugih 
vprašanj; kako blizu je Evropska unija z institucijami človeku, življenjskim problemom. S prispodobo, da 
bi mogoče potrebovali evropsko nogometno reprezentanco, ste najbrž tudi izrazili svoje mnenje, da 
manjka ta skupni duh. Kako je s tem? Kako blizu je Evropska unija z institucijami ljudem? Kako blizu jo 
čutijo kot razširjeno domovino? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Težko je govoriti o tem, da so nekatere institucije blizu ljudem, 
ker institucije so zato, da skrbijo za neke potrebe. Tukaj iskati neke čustvene navezave je vedno zelo 
zahtevno delo. Ampak še na prejšnje vprašanje, da ne bo ostalo neodgovorjeno. Omenili ste datum 
podpisa sporazuma in to naj bi bil 15. julij. Tega datuma ni. Pisalo se je marsikje marsikaj... 
 
DARJA GROZNIK: Nekateri mediji so govorili o tem datumu. Gre za Gasprom ... 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Jaz bom vesel, če bomo recimo v juliju prišli do odločitve, 
pozitivne ali negativne. Vendar nobenega datuma še ni določenega, tako da ne bi kdo potem 15. julija 
zaman čakal na kakšen podpis.  
 
Kar se tiče irskega referenduma, je po mojem mnenju problem ravno v tem, da se je Irska v treh 
desetletjih in pol življenja v Evropski uniji zelo močno razvila. V veliki meri s pomočjo evropskega okolja 
in tudi evropskih sredstev. Seveda ljudje, ki vedo - generacija, ki je šla skozi ta tri desetletja ve, da je 
bilo to v redu, da so niške in ostale pogodbe, ki so urejale življenje v Evropski uniji, Irski koristile. Ne 
vidijo nekih velikih razlogov, da bi to spreminjali. Zakaj bi spreminjal nekaj, kar ti je zelo koristilo. 
Problem irske vlade v tej kampanji pred referendumom je bil problem, ki je enak problemu vsake vlade, 
ko hoče uveljaviti ali vpeljati neke reforme. V času, ko gredo stvari kar dobro in ljudje ne vidijo nekih 
resnih razlogov za to, da bi stanje spreminjali. Povprečni Irec živi danes zelo dobro - bruto domači 
proizvod na Irskem na prebivalca je, mislim da takoj za Luksemburgom. Zelo visoko, če pogledamo, kje 
je bila Irska pred dvema ali tremi desetletji. Normalno je, da se v takšnem stanju na nek način brani 
obstoječe. Tisti, ki skušajo ljudi prepričati, da so neke spremembe potrebne, morajo biti bistveno boljši 
od kampanje, ki je bila za to pogodbo. Negativna kampanja na Irskem je bila zelo premišljena. Zelo 
premišljena. Igrala je ravno na to noto - vzeli nam bodo tisto, zaradi česar smo dobro živeli. Čeprav to ni 
imelo nobene zveze z Lizbonsko pogodbo. Odgovor je bil previden. Irska vlada - tudi glede na 
zakonodajo, ki vlada na Irskem - ni želela, da se kdorkoli od zunaj vmešava v njihov referendum. Mi 
smo ga sicer zelo podrobno spremljali, tudi samo kampanjo, vendar v času, ko je ta trajala, ni bilo 
nobenega tujega državnika, ki bi Irsko obiskal. Irska nas je posebej prosila, naj zagotovimo, da teh 
vplivov od zunaj ne bo. Mi smo to naredili. Kar je bila morda napaka, ampak ni bila naša. Na Irskem se 
je pojavila formalna zahteva, da namreč v primeru, če bo kdo s strani evropskih institucij ali drugih 
evropskih držav pomagal pri kampanji za, bo to lahko osnova za pravno oziroma formalno izpodbijanje 
rezultata referenduma, češ da nihče, ki ni irski volivec ali irski državljan, nima pravice, da se vmešava v 
odločitev Irske, irskih ljudi, ki suvereno odločajo o spremembi ustave - ker v bistvu je to referendum o 
spremembi njihove ustave. Kot že rečeno, tisti, ki so zagovarjali pozitivno odločitev glede Lizbonske 
pogodbe, niso znali povedati, zakaj je ta pomembna: za to da se bo Evropa reformirala, da bo 
pripravljena na izzive, ki prihajajo in da to, da nam je danes dobro, še ne pomeni, da nam bo, če bomo 
ravnali enako kot ravnamo danes, dobro tudi v prihodnje.  
 
DARJA GROZNIK: Od te pogodbe seveda je odvisna nadaljnja širitev, če se ozreva na Zahodni Balkan. 
Srbija in Bosna in Hercegovina sta v tem času kot zadnji iz regije podpisali sporazuma o stabilizaciji in 
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pridruževanju. Poleg tega so se začela pogajanja o vzpostavitvi brezvizumskega režima. Pomudiva se 
pri Hrvaški. Hrvaška je mogoče vendarle pričakovala več, da bo odprla več poglavij. Ali ne bi Slovenija 
tukaj naredila kaj več tudi za boljše medsosedske odnose, zdaj ko smo predsedovali Evropski uniji? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Hrvaška je odprla v času slovenskega predsedovanja vsa 
poglavja, kjer je izpolnila pogoje. Slovenija ni kriva za to, da v času pogajanj Turčije in Hrvaške veljajo 
kriteriji oziroma so potrebni kriteriji že za odprtje poglavja. Ko smo se mi pogajali, tega ni bilo potrebno - 
si moral izpolniti pogoje za to, da si poglavje zaprl. Zdaj so - še prej, preden bi mi lahko kakorkoli vplivali 
na to - v okviru Evropske unije sprejeli odločitev, da morajo nove kandidatke - to sta zdaj Hrvaška in 
Turčija, ki se že pogajata – za to, da neko poglavje sploh začneta, tehnično razdelovati, izpolniti že 
določene pogoje. Seveda je to precej bolj zahtevna stvar. Hrvaška je izpolnila nekaj pogojev za nekaj 
poglavij in ta so bila odprta. Slovenija tukaj še zdaleč ni bila kakšna velika ovira. Problem je, da se je 
Hrvaška tega dela lotila šele po volitvah, prej pa nekaj let ni bilo kakšne velike aktivnosti, zaradi različnih 
razlogov. Tudi niso vsi verjeli, da gre zares. 
 
DARJA GROZNIK: Na začetku predsedovanja nam je uspelo, takrat je Hrvaška odpravila ekološko 
ribolovno cono, kar je bilo za Slovenijo izrednega pomena. Zdaj imate vi veliko izkušenj, veliko pogleda, 
koliko se lahko nacionalni interesi posamezne države udejanjajo na tem evropskem nivoju in kaj je 
recimo v tem času pridobila Slovenija? Je pridobila tudi kakšna nova zavezništva, ki jih potrebuje za 
naprej? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Kar se tiče Hrvaške še to. Imate prav. Dva meseca se je 
Hrvaška vlada po volitvah ukvarjala z ekološko ribolovno cono, za katero se je vedelo, da je ne bo 
mogla uveljaviti, ker se je tako zavezala in je to del pristopnih dokumentov. Če bi se takrat koncentrirala 
na izpolnjevanje pogojev za odpiranje poglavij, bi morda odprla še dve ali tri poglavja. Tako smo se 
ukvarjali s polenom, za katerega se je vedelo, da ga bo potrebno odstraniti. Slovenija si je pridobila - 
poleg izkušenj v času vodenja Evropske unije - veliko zavezništev, tudi na podlagi tega, da zdaj 
natančno vemo, kakšni so interesi praktično vseh ostalih 26 držav članic. Ni države članice kateri ne bi v 
času tega pol leta pomagali reševati kakšen njihov problem ali usklajevati kakšno odprto vprašanje. 
Glede na to pomoč računamo v prihodnje tudi na obratno pomoč, ko bodo te države predsedovale. Že 
samo poznavanje bo veliko pomagalo. Lažje se je pogovarjati z nekom, če poznaš njegove problem, 
tudi takrat, ko ti prideš s svojimi problemi k njemu.  
 
DARJA GROZNIK: Glede podnebno energetskih vprašanj se zdi, da je bilo zelo veliko izmenjave 
mnenj, nekih pogovorov in malo konkretnih rezultatov. Seveda je vprašanje, koliko je to mogoče 
realizirati v kratkem času. Ali pravzaprav res velike sile vodijo to igro: Francija, Nemčija – smo mogoče 
res pod vplivom tega avtomobilističnega sveta? Nenazadnje ZDA, ki imajo več kot očitno popolnoma 
drugačna merila do teh vprašanj. Navedla bom samo podatek o povprečni misiji toplogrednih plinov na 
prebivalca. V Indiji 2 toni, v ZDA okoli 25 ton, v Sloveniji 10 ton emisij. Skratka, je tukaj sploh možno kaj 
narediti v kratkem času oziroma kaj smo naredili? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: K tem številkam, ki ste jih navedli in so seveda ena plat 
medalje, je treba prišteti tudi seštevek teh emisij, ko tone množiš s številom prebivalcev. Potem vidiš, da 
recimo Kitajska, ki ima relativno nizke emisije na prebivalstva, ko to množiš z milijardo ali milijardo in 
pol, dobiš emisije, ki bodo v dveh letih presegle emisije iz ZDA ali Evropske unije, kar seveda ne 
pomeni, da je odgovornost enaka. Tukaj je treba biti pošten. Evropa si je pridobila mesto nekega 
vodilnega dejavnika v boju proti klimatskim spremembam, ravno zaradi tega, ker ne nasprotuje oziroma 
priznava soodgovornost. Soodgovornost ali odgovornost držav ali če hočete celin ali zvez, kot je 
Evropska unija, za klimatske spremembe je premosorazmerna tudi s časom, v katerem smo spuščali te 
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emisije v ozračje. Ni vseeno ali to delaš eno leto ali to delaš sto let. Evropska unije je pripravljena, 
zaradi tega dejstva - načela pravičnosti, prevzeti večje breme pri zmanjševanju emisij in to ponuditi kot 
pogajalsko izhodišče državam v razvoju, ko se bomo naslednje leto, pred konferenco v Københavnu, 
decembra 2009, pogajali o globalnem dogovoru za postkjotski režim, po letu 2012. Žal, zaenkrat tega 
koraka niso pripravljene narediti ZDA in to je ključen izgovor potem tudi za Brazilijo, Indijo, da nekako 
niso pripravljeni na resna pogajanja.  
 
Ne tudi Kitajska. Kitajska je naredila velike korake naprej. Tudi ob teh naših pogovorih, v lanskem letu, 
je bila Kitajska tukaj precej moderna v svojem pristopu. Prej ste omenjali emisije iz avtomobilov. Ob 
mojem obisku, novembra lani, v Pekingu, mi je kitajski predsednik vlade dejal, da bo Kitajska povzela 
evropske standarde pri izpustih CO2 iz avtomobilov. Če bodo naši strožji, bodo tudi njihovi strožji, kar je 
zelo pomembna vzpodbuda ali motiv, da se tudi mi čim prej dogovorimo. Žal se še nismo.  
 
Tukaj imajo velike države, kot ste sami rekli, večjo vlogo ali večjo težo, ker imajo močne avtomobilske 
industrije. Te avtomobilske industrije v Evropi se po državah tudi nekoliko delijo. So države, ki 
proizvajajo velike močne avtomobile in so države, ki proizvajajo manjše avtomobile z manjšimi izpusti. 
Vendar je tukaj na mizi oziroma smo zelo blizu kompromisa, ki bo dosegel zmanjšanje emisij v tem 
smislu, da se bo upošteval seštevek emisij ali predvidenih možnih emisij avtomobilskih tovarn glede na 
število. To se pravi, ne bo več to nasprotje med proizvajalci velikih ali majhnih avtomobilov blokiralo 
dogovor. Našla se je formula, ki bo v naslednjih mesecih dodelana in tudi sprejeta. To je pomembno. 
Promet predstavlja tam do 20 % vseh izpustov in v kolikor ne bomo tukaj omejili emisij, so naši napori 
za zmanjšanje negativnih posledic klimatskih sprememb jalovi.  
 
DARJA GROZNIK: Ali utegne razplet ameriških volitve kaj vplivati na drugačno politiko do teh vprašanj? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Jaz mislim, da se bo ameriška politika oziroma politika ZDA do 
klimatskih sprememb spremenila v vsakem oziru. Tudi na teh pogovorih, ki smo jih imeli z 
predsednikom in delegacijo ZDA na Brdu, v začetku junija, je bila to ključna tema. To je bila ključna 
tema za katero smo porabili največ časa in dobili tudi obljubo, da bo že v mandatu te administracije 
prišlo do nekaterih sprememb. Tukaj jaz ZDA ne bi podcenjeval. Po mojem mnenju so ravnale napačno, 
ker niso pristopile k Kjotskemu sporazumu, ker je bil to slab signal, pa tudi izgovor za nekatere države v 
razvoju. Bili bi lahko z globalnim dogovorom bistveno dalj, v koliko bi ZDA razumele, da ne gre tukaj 
samo za neko vprašanje, kjer se pogajaš in kjer želiš dobiti čim boljši izkupiček zase, ampak gre za 
enostavno za dilemo, kjer moramo vsi pristopiti k sporazumu, drugače ne bo učinkov. Zdaj prihaja do 
sprememb. V tem času, ko je recimo ameriška administracija imela trmasto stališče do tega vprašanja, 
je vendarle lansirala preboj na točki, ki je ključna. To so tehnologije. Ameriški raziskovalni korpus je v 
zadnjih dveh letih vložil ogromna sredstva v iskanje novih tehnologij za večjo oziroma bolj učinkovito 
rabo energije, za nove okolju prijazne energije. Zaostanek, ki so ga prej imeli za nekaterimi evropskimi 
državami, so v bistvu že nadoknadili. Tukaj lahko v naslednjih letih pričakujemo tudi določena pozitivna 
presenečenja. Tisto, kar sprašujete in je vezano na rezultat oziroma na prihodnjo ameriško 
administracijo oziroma na rezultat volitev, pa je odgovor pozitiven. V obeh primerih, oba kandidata, ki se 
bosta potegovala za mesto ameriškega predsednika, imata do globalnega dogovora o klimatskih 
spremembah pozitivno stališče in mislim, da bo - ne glede na to ali bo zmagal kandidat republikancev ali 
demokratov,  nova ameriška administracija prišla na isto valovno dolžino, kot jo v zadnjih letih narekuje 
Evropska unija. Se pravi na nek pristop, ki upošteva tudi zgodovino, ki upošteva tudi odgovornost za 
sedanje stanje v ozračju in kjer ta odgovornost ni enaka pri državah, ki so razvite in pri državah, ki so še 
v razvoju. 
  
DARJA GROZNIK: Premier Janša, gotovo najbolj pogosto vprašanje v teh dneh, ali je Slovenija 
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izkoristila 6 mesečno predsedovanje, ali si je utrdila položaj na evropskem zemljevidu in postala bolj 
prepoznavna? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: To zagotovo, čeprav ne vem koliko je to predsedovanje 
odmevalo doma. Po 6 mesecih predsedovanja berem članke v naših časopisih kjer novinarji še vedno 
ne ločijo med Svetom Evropske unije in Svetom Evrope, čeprav sta to dve popolnoma drugi instituciji. 
Kar se tiče prepoznavnosti v svetu, je zagotovo dejstvo, da je Slovenija vodila nekaj tisoč različnih 
dogodkov, kjer je predstavljala Evropsko unijo izven Evropske unije, se pravi po drugih celinah, 
prispevala k naši prepoznavnosti. Vodili smo tudi vrhove z Latinsko Ameriko. Tistih par dni, ko je bilo 
srečanje v Limi, so bili vsi južnoameriški časopisi oziroma latinskoameriški časopisi polni zapisov o vrhu 
in tudi o Sloveniji, o Evropski uniji, ki jo vodi Slovenija, ki je nova članica in je relativno majhna. Podobno 
je bilo, ko smo bili na Japonskem ali zdaj v Rusiji oziroma Sibiriji. Evropsko časopisje je nasploh 
poročalo relativno prijazno in pozitivno o slovenskem predsedovanju, tako da mislim, da se je 
prepoznavnost povečala.  
 
Kar se tiče vprašanja ali smo dovolj izkoristili ta čas. Ne vem. To je vedno relativno. Nekateri nikoli ne 
bodo zadovoljni. Nekateri v Sloveniji so toliko bolj nezadovoljni,kolikor bolj smo bili uspešni.  
 
DARJA GROZNIK: Ali lahko rečemo, da je predsedovanje bil nacionalni projekt, ko se navezujem na te 
vaše prvotne besede? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Moral bi biti, vendar žal ni bilo tako, ker je po enem mesecu - 
ko smo lani 17. maja podpisali sporazum večine parlamentarnih strank o tem, da bi to bil nacionalni 
projekt - prišlo do nekih nerazumnih zaostrovanj. Recimo mene osebno je v času, ko smo se najbolj 
intenzivno pripravljali na predsedovanje, poslanec največje opozicijske stranke obtožil nacionalnega 
izdajstva in smo se morali potem dva meseca ukvarjati s škodo, ki je bila povzročena, tudi ko gre za 
poskuse, da bi rešili nekatera odprta vprašanja s Hrvaško. Ko sem prišel na prvi Evropski svet, po te 
izjavah - o tem je pisalo tudi evropsko časopisje - so me vsi spraševali o tem ali mi res prisluškujemo 
predsedniku vlade sosednje države. Skratka, zadeva je po tem, ko je kazala že zelo dobro, šla nekam v 
napačne vode. V času slovenskega predsedovanja je bil velik problem v tem, da smo bili stalno soočeni 
s tem, bi rekel streli v hrbet, ko enostavno ni bilo časa, da bi se s tem ukvarjali. Bilo je potrebno precej 
koncentracije in tudi samodiscipline slovenske vlade, da se je vseeno koncentrirala na ta izziv. V kolikor 
bi se dali potegniti v domače, notranje spore v tem času, potem bi bila situacija bistveno slabša. Tako 
da, žal, moram reči, da to ni bil nek projekt, tako kot je, neke enotnosti, tako kot je bilo recimo vstopanje 
v Nato in EU, ko je takratna opozicija bila bistveno bolj konstruktivna. Seveda to kar govorim ni 
zavračanje odgovornosti, da morda kakšna priložnost ni ostala, ni bila izkoriščena, kjer seveda za te 
stvari odgovorna vlada, koalicija, tisti, ki ima večino in to je nemogoče pripisati raznim stranskim 
produktom notranje političnih konfliktov. Žal no, jaz sem večkrat vprašan v tujini, kako je možno, da se je 
v Sloveniji volilna kampanja začela praktično z začetkom predsedovanja, če bodo volitve šele jeseni, 
ampak nisem bil pravi naslov za odgovore.  
 
DARJA GROZNIK: Res je. Volitve, parlamentarne, pete po vrsti bodo 21. septembra. Poznavalci 
obetajo burno kampanjo. Kaj pravite vi? Katere bodo glavne teme? Finski kriminalisti, ki naj bi bili že 
danes v Ljubljani? Kakšne druge? Tajkuni? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Zdaj pravo vprašanje je, katero so teme, saj se je praktično 
kampanja začela 1. januarja. Nekatere opozicijske stranke so jo tudi napovedale s 1. januarjem so jo 
peljale po Sloveniji in tudi nasploh in odpirale so teme, ki so jih same izbrale in to se bo nadaljevalo. S 
tem, ko bo konec predsedovanja, ko bo tudi vladna koalicija na nek način začela odgovarjati, upam, da 
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se bo razprava prenesla na prave teme, se pravi na razvojne izzive v prihodnjih letih, na tisto, kar je 
potrebno narediti za to, da se bodo pozitivni trendi nadaljevali in da bomo popravili zadeve, ki se doslej 
niso dale. Jaz si želim neke razprave o razvojnih vprašanjih. Dvomim, da razni ne vem, stranski projekti, 
ki so morda medijsko zanimivi za nekaj dni, odgovarjajo na vprašanje kaj je tisto, kar moramo narediti 
za to, da se bo Slovenija razvijala, ne samo v smeri večje produktivnosti, ampak recimo tudi v smeri bolj 
pravične delitve doseženega.  
 
DARJA GROZNIK: Prav gotovo je prava tema tudi gospodarska rast, inflacija. Inflacija je tisto, kar po 
podatkih evro barometra zelo skrbi Evropejce, nasploh. Najbolj pa Latvijce in Slovence. Naj dodam še 
današnji podatek. V Sloveniji so se cene življenjskih potrebščin junija v primerjavi z majem zvišale kar 
za 0.9 %. Po navedbah statistikov se rast cen junija na letni ravni zvišala na 7 %. Za Evropo veljajo 4 %. 
Kar visoka inflacija. Kako komentirate? Smo storili dovolj? Ekonomisti opozarjajo, da mogoče vlada ni 
delala pravih korakov v smeri umiritve. 
  
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: To ne bo držalo. Najprej k tistem prvem podatku. Po podatkih 
Evrobarometra 71 % ljudi smatra, da je inflacija v Sloveniji zelo velik problem. To je prvo mesto. Enako 
prvo mesto si delimo z Latvijo, vendar je treba vedeti, da je v Latviji inflacija 17 %, pri nas 7 %. Države, 
ki imajo podobno inflacijo kot je slovenska. Ne drži, da naj bi imela Slovenija najvišjo inflacijo v Evropi, 
kar je možno vsak dan prebrati v kakšnem časopisu, ker to enostavno ni res. Zamenjuje se Evropa in pa 
Evropski uniji z evro območjem. V evru območju imamo najvišjo inflacijo, ampak smo tudi šli v evro 
območje z najvišjo inflacijo na začetku lanskega leta in tukaj se ni nič spremenilo. Skratka ta problem se 
seveda potencira, prepotencira, čeprav ga vlada ne podcenjuje. Tudi ta podatek o junijski inflaciji je 
popolnoma izkrivljen, če se ne pove, kaj ga je povzročilo. Povzročile so ga visoke cene nafte 0.7 % od 
(manjkajo tri besede)?so povzročile nafte oz. energentov neposredno. Posredno to vpliva tudi na višje 
cene, ne vem, vzdrževanja stanovanj itd. Hrana se je junija prvič po mnogih mesecih pocenila in to je 
nek vzpodbuden podatek, še posebej za tiste, ki imajo nižje dohodke in ki večji del svojih dohodkov 
porabijo za osnovno življenjsko košarico. Naš problem proti Luksemburgu je v tem, da bistveno večji del 
plače povprečen Slovenec porabi za bencin, za prevoz na delo, za energijo grobo rečeno, kot 
povprečen Avstrijec, Luksemburžan ali Irec in zato to bistveno vpliva tudi na dražje življenje. Vlada 
skuša olajšati te inflacijske pritiske tistim, ki jih najbolj občutijo, vendar smo tukaj med dvema ognjema. 
Če ne naredimo nič smo obtoženi, da nič ne naredimo, če sprejmemo ukrepe smo obtoženi, da so 
predvolilni, tako da?. 
 
DARJA GROZNIK: Mislite tukaj na sporazum o plačni politiki, ki naj ne bi vplival na inflacijo? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Ne, ne, mislim na draginjski dodatek in tiste, ki dobivajo nizke 
pokojnine ali mislim na dvig splošne olajšave za tiste, ki imajo manjše dohodke. Pač vedno, ko gre za te 
ukrepe je treba vedeti, da vlada ne razpolaga z denarjem iz kuvajtskih fondov ali iz nekih skladov iz 
Amerike, ampak z denarjem davkoplačevalcev in da je treba tukaj zelo previdno ravnati, da pa je 
potrebno biti solidaren tam, kjer dejansko ta inflacijski vikaj najbolj pritiska in to poskušamo biti na cene 
nafte, v, ne vem z ukrepi, ki jih ima na voljo slovenska vlada ne more vplivati. Trošarine so najnižje v 
Evropi, smo na spodnji meji. Bistveno bolj jih ne moremo zmanjšati. Skratka, vlada nima več 
instrumentov s katerimi bi lahko vplivala na to, da so cene nafte oz. bencina nižje. Vse kar je bilo možno 
smo naredili.  
 
DARJA GROZNIK: Danes moram seveda omeniti dogajanje okoli Ivana Zidarja in Boštjana Penka. 
Včeraj je policija ponovno priprla direktorja SCT-ja in tudi tožilca v odhajanju Boštjana Penka. Neuradno 
zaradi davčnih utaj oz. zlorab uradnega položaja pri nakupu nepremičnine v Fiesi. Kar nekaj vprašanj se 
poraja ob tem dogodku. Sicer policija pravi, da bo zoper oba vložila kazenski ovadbi, da so bili razlogi 
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za pridržanje. Nasprotna stran seveda trdi, da razlogov ni bilo, da ni bilo nobenih odredb sodišča, da ni 
bila opravljena nobena hišna preiskava, da zaslišanj ni bilo, da gre za šikaniranje. Kaj pravite? Poznate 
mogoče ozadje oz. dodatne informacije? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Ne vem, če sem jaz pravi naslov za to vprašanje. Ne vem nič 
več od vas, mogoče celo manj ker niti slovenskih časopisov danes nisem bral. To je treba vprašati tiste, 
ki so za to pristojni.  
 
DARJA GROZNIK: Vendarle, ti dogodki si zdaj sledijo. Ivan Zidar zdaj že drugič priprt. Ali to pomeni, da 
v Sloveniji ni nedotakljivih? Primer so pristojne institucije krenile v akcijo in bodo to tudi nadaljevale.  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Torej jaz sem skoz verjel, da v Sloveniji ni nedotakljivih in da 
smo pred zakonom vsi enaki. Včasih se je zdelo, da temu dejansko ni tako. V mandatu te vlade se 
trudimo, da bi bili pred zakonom vsi enaki, vendar je treba tukaj spoštovati načelo ločenosti treh vej 
oblasti in tudi pristojnosti posameznih institucij in to enostavno to niso vprašanja za vlado, ki je izvršna 
oblast.  
 
DARJA GROZNIK: Mislite, da je bilo vse narejeno po zakonu? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Nisem jaz pravi naslov za to vprašanje. Tega nisem jaz delal 
niti me ni nihče o tem obveščal. Tudi časopisnih člankov na to temo nisem bral. Ko sem vstopal v vašo 
hišo me je novinar POP TV-ja o tem spraševal. To je bila pravzaprav danes prva neposredna 
informacija o teh stvareh.  
 
DARJA GROZNIK: Dobro. O tem se bo gotovo še govorilo. Kaj pa sodniki? Sodniki jutri začenjajo tako 
imenovano belo stavko. Delali bodo v okviru pričakovanega obsega dela. Neka ocena velja, da bo v 
času stavke rešenih približno tretjina manj zadev. Stranke zagotovo bodo občutile to stavko sodnikov. 
Ali bo vlada vendarle bolj prisluhnila in naredila kakšen korak proti sodnikom in skušala nekako doseči 
sporazum, ki bo za obe strani dober? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Vlada je v tem mandatu veliko naredila za to, da so se 
materialni pogoji za delo sodstva izboljšali. Številni sodiščem v Sloveniji smo rešili prostorske probleme 
v tem mandatu, tudi obnovili stavbe, sodne dvorane, pomagali z nabavo sredstev, informacijskih 
sredstev, tako da se ne dela več s tehniko iz 18. oz. 19. stoletja, vendar vlada ni odgovorna za 
neposredno učinkovitost sodišč. Vlada ne more predpisati da naj sodnik v enem dnevu reši 10 stvari. 
Lahko zgolj, ne vem primerjamo in vidimo, da enako število sodnikov večini drugih držav reši več 
primerov. Zdaj ali je to tisto kar bi morda moralo motivirati sodnike ali ne, jaz ne vem. Tudi kar se tiče 
plač, sodniki v Sloveniji nikoli niso bili bolje plačani od tega kar so zdaj in nikoli doslej niso stavkali. Torej 
je zelo pomembno vprašanje zakaj?  
 
DARJA GROZNIK: Vendar tukaj navajajo nespoštovanje ustavne odločbe. 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Katere pa? 
 
DARJA GROZNIK: Ki jim izenačuje položaj s poslanci npr? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Jaz ne poznam ustavne odločbe, ki bi neposredno rekla, da 
mora biti sodnik plačan tako kot poslanec. Končno poslanci so voljeni za 4 leta in nimajo doživljenjskih 
mandatov. Sodniki jih imajo. To je v bistvu edini poklic, kjer potem, ko je, ko ga nekdo nastopi, ima 
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službo do konca življenja. Nobenega drugega takšnega poklica ni in če pogledamo tiste, ki delajo v 
gospodarstvu in ne vedo ali bo v njihovi panogi čez dve leti še konjunktura in bodo še imeli plače in 
delovno mesta in te poklice, ki so zaščiteni, potem je potrebno tudi to upoštevati. Tudi varnost zaposlitve 
je pomembna. Čeprav jaz sodniškega poklica ne podcenjujem. Mislim, da je to eden od 
najodgovornejših poklicev v družbi. Ni enostavno presojati o krivdi, še posebej, ko gre za vprašanje 
prostosti. To, da imaš moč ali pravico, da nekoga pošlješ v zapor za nekaj let, mu odvzameš tisto kar je 
najbolj dragoceno poleg življenja, se pravi svobodo, to seveda zahteva spoštovanje do tega poklica. Po 
drugi strani to zahteva tudi zelo odgovorno ravnanje tistih, ki ta poklic opravljajo. Jaz pravzaprav v tem 
konkretnem primeru ne vem kje bi vlada lahko sama karkoli naredila glede na to, da je bil zakon, ki ureja 
plačna razmerja v sodstvu sprejet brez kakšnega velikega nasprotovanja takrat, da je bila to odločitev 
parlamenta, ki ni dvignila nobenega prahu in glede na to, da bodo septembra volitve enostavno ni časa, 
da bi zdaj celotno zakonodajo spreminjali. To bi morali na nek način upoštevati. To je oreh, ki če se bo, 
če se ne bodo ta nasprotja poglihala, čaka naslednji mandat in naslednjo vlado. V času do 21. 
septembra neke resne reforme tukaj ni možno narediti. Zadnji zakoni, ki jih bo Državni zbor še 
obravnaval so pravzaprav že v parlamentu ali vsaj v zaključku vladne procedure. In to bi morali 
upoštevati. Tudi si ne predstavljam, kako naj bi zgledala stavka, ko nekdo reče, da bo zdaj delal po 
normi. Zdaj, če to, da delaš po normi pomeni stavko, morajo biti norme zelo nizke.  
 
DARJA GROZNIK: Se bojo zvišale? Pustimo to za kdaj drugič. Kaj pa imenovanje veleposlanikov? Ali 
se bo tudi to raje preneslo na čas po volitvah? Vemo, da predsednik države doktor Danilo Türk ni 
podpisal odlok o imenovanju veleposlanikov. Se je to zamrznilo, dejansko postavilo na čas po volitvah? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Jaz naj najprej rečem, da je slovenska diplomacija v zadnjih 6 
mesecih in tudi prej ob pripravah opravila zelo pomembno delo. Slovenija ni predsedovala samo doma 
ali v Evropski uniji oziroma v Bruslju, ampak po celem svetu. Na tisoče dogodkov so izpeljali naši 
diplomati po svetu in jaz nisem slišal kakšne resne kritike na njihovo delo, slišal pa sem zelo veliko 
pohval. In veliko presenečenj je bilo izraženih nad tem, da je majhna diplomacija majhne države ta 
zalogaj obvladala. To je eno. Drugo. Kolikor vem, predsednik države še ni dobil nobenega predloga. 
Predsednik države po ustavi podpiše odlok o imenovanju veleposlanikov, vendar šele po tem, ko je 
izpeljana predhodna procedura. Se pravi, potem, ko minister predlaga, vlada potrdi, Odbor za 
mednarodne odnose Državnega zbora da svoje mnenje in država kamor ti pošiljaš predstavnike oz. 
ambasadorja, veleposlanika da svoje soglasje, šele potem pride predlog za podpis odloka o imenovanju 
na mizo predsednika. Jaz mislim, da ni nobenega primera, ki bi bil tako daleč, da bi predsednik imel že 
to na mizi in da bi lahko o tem govoril. Vem pa to, da smo v lanskem letu podaljšali mandate nekaterim 
veleposlanikom, ki so se iztekli bodisi tik pred predsedovanjem ali v času predsedovanja, da imajo že 
tako rekoč nove službe, da je potrebno s septembrom pri mnogih urediti šolanje njihovih otrok itn. in da 
to enostavno ne more biti vezano na nek predvolilni čas. Jaz bi razumel pomisleke, če bi šlo za politična 
imenovanja. Gre za karierne diplomate. V Državnem zboru je tudi v drugem branju sprememba Zakona 
o zunanjih zadeva, kjer je predlagan amandma opozicije, da se na veleposlaniška mesta v prihodnje 
lahko imenuje samo karierne diplomate. Jaz osebno ta amandma podpiram. Tudi vlada ga bo podprla in 
mislim, da bo izglasovan, tako ta ti pomisleki o političnem kadrovanju po mojem mnenju odpadejo. Je pa 
nastala s to izjavo določena zadrega, ker predstavljajte si neko tuji državo kamor prihaja zdaj iz 
Slovenije prošnja za soglasje, za imenovanje diplomata, ko hkrati vedo, da so neki zadržki, da 
procedura ne bo izpeljana, če predsednik pravi, da odloka ne bo podpisal. Skratka, mi tukaj spet 
vpletamo v neke domače politične spore druge države in to nam pri ugledu ne koristi. Jaz upam, da se 
bo to rešilo na tak način, da ne bo prizadeta niti kredibilnost posameznikov, ki so si karierni diplomati, 
niti ugled države.  
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DARJA GROZNIK: Pričakujete, da se boste nekako dogovorili s predsednikom države, da se to stori že 
zdaj pred volitvami? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Jaz sem, mi smo to že povedali javno. Jaz sem se s 
predsednikom države pogovarjal prej preden je vlada sploh obravnavala prvi paket teh predlogov in je 
bilo izrecno rečeno, da nima zadržkov do tega, da se procedura nadaljuje, ker je bil predsednik države 
tudi sam diplomat in ve kakšni so logistični problemi, kakšne so težave nekoga, ki sredi šolskega leta 
zamenja funkcijo in tako dalje. Skratka jaz računam na to, da se bodo stvari uredile.  
 
DARJA GROZNIK: Še dve minutki sta nama ostali. Predsednik doktor Türk je v govoru na osrednji 
državni proslavi opozoril, da se avtoritete državnih ustanov ne spoštujejo, da je npr. postalo 
omalovaževanje sodišč nekakšna politična manira. Pozval je k nekakšni drugačni politični kulturi, da je 
zdaj premalo odprtega razmišljanja, da tako razmišlja on. Kako razmišljate vi? Kakšna je ta kultura, 
politična, ta hip? 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Kar se tiče sodišč se jaz strinjam. Ni problem, če ne vem, imajo 
neke ustanove civilne družbe ali politične stranke ali državni zbor in poslanci po javnem mnenju nizek 
ugled, ker volivci najmanj vsake 4 leta odločajo o njihovi zamenjavi. Problem je, če ima nizek ugled tista 
veja oblasti, kjer so trajni mandati, kjer ni nobenih volitev, ki nato presoja kdo ima prav in kdo narobe in 
ki predstavlja nek temeljni garant pravne države in pri nas ima ta veja oblasti nižji ugled od vojske, 
policije, od posameznikov, od političnih strank celo menda. Kar je problem ne samo za sodstvo. To je 
problem za celotno družbo in s tem se bo treba v prihodnosti resno ukvarjati. Predsednik sam je 
napovedal, da bo predlagal nekatere ustavne spremembe v kolikor bi bilo možno s kakšno ustavno 
spremembo nasloviti. Ta problem bi verjetno bilo relativno enostavno doseči tudi nek konsenz, vendar  
kot že rečeno, tukaj je odgovornost deljena. Nekaj odgovornosti je zagotovo tudi na samem sodstvu. 
Dvomim, da si sodniki z napovedjo stavke zvišujejo ugled. Tukaj so udarili mimo in bi jih tudi javno 
pozval k temu, da razmislijo o takšnih korakih.  
 
DARJA GROZNIK: Premier Janez Janša, hvala za odgovore, obisk v našem studiu. Res na kratko. So 
včeraj zmagali vaši favoriti na finalni nogometni tekmi? Bili ste na Dunaju.  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Moral sem biti nevtralen glede na to, da je bila tribuna mešana, 
vendar je bila zmaga Špancev zaslužena. Bili so nekajkrat boljši in to so na koncu priznali tudi, ne vem, 
kolegi iz Nemčije, ki jih je bilo tam veliko, vendar iz tribun se ne da zmagati. Moraš zmagati na igrišču.  
 
DARJA GROZNIK: Res je. Hvala lepa za vse odgovore in srečno.  
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Hvala vam. 

 


